
P I S M O  S P O Ł E C Z N O – Z A W O D O W E  Ś R O D O W I S K A  G Ó R N I C Z E G O

N R  22/ 2 0 2 3  •  1 6 – 3 0  L I S T O P A D A  2 0 2 3 C E N A  3,10 Z Ł  W  T Y M  8 %  V A T

I S S N  2 0 8 2 - 3 7 9 7 WWW.NOWYGORNIK.PL

w Numerze

D W U T Y G O D N I K

TAURON WYDOBYCIE. Solidarność interweniuje

Odbierzcie węgiel
Grupa Tauron Polska Energia nie odbiera węgla z kopalń spółki Tauron Wydobycie. Problem narasta 

i wielkość nieodebranego węgla przez grupę w 2023 roku szacowana jest na ponad 1 mln ton. 
To jedna trzecia produkcji miałów trzech kopalń wchodzących w skład spółki. „W trakcie negocjacji 
porozumień przekonywano nas, że wydzielenie z Grupy Tauron i przejęcie przez Skarb Państwa nie 
będzie rzutowało negatywnie na bieżącą i przyszłą działalność naszej spółki. Czujemy się oszukani, 
gdyż zawarte ustalenia i wielokrotne zapewnienia o odbiorach naszego węgla nie są realizowane, 
a zwały węgla rosnące na przykopalnianych składowiskach budzą coraz większy niepokój załóg 

górniczych” – informują związkowcy Solidarności działający w górniczej spółce. We wrześniu 
Solidarność działająca w spółce Tauron Wydobycie skierowała pismo do Pawła Szczeszka, prezesa 

Tauron Polska Energia, w którym wyrażała zaniepokojenie informacją o tym, że jego firma nie 
odbiera zakontraktowanego węgla.  W październiku związkowcy wystosowali kolejne pismo, tym 
razem do ministra aktywów państwowych Jacka Sasina i przesłane między innymi do premiera 

Mateusza Morawieckiego, prezesa PiS Jarosława Kaczyńskiego, wiceministra aktywów państwowych 
Marka Wesołego, szefa Solidarności Piotra Dudy, przewodniczącego górniczej Solidarności 

Bogusława Hutka oraz szefa Sekretariatu Górnictwa i Energetyki, Jarosława Grzesika. Wrześniowe 
pismo było utrzymane w dyplomatycznym tonie, choć była w nim zawarta także groźba, 

że w przypadku braku reakcji koncernu Tauron Polska Energia może dojść do eskalacji konfliktu 
i podjęcia bardziej radykalnych działań wynikających z niezadowolenia górników. 
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Węglokoks przejmuje port

Katowicka grupa wzmacnia  
segment logistyczny.
 STRONA 3

Postulat: inflacja plus jeden
Jaka podwyżka w JSW 
w przyszłym roku?

 STRONA 3

Od węgla 
do energetyki odnawialnej
Tauron zbuduje Centrum Nowych 
Kompetencji.
 STRONA 4

Czy nowy rząd doprowadzi do 
notyfikacji umowy społecznej?
Europoseł Łukasz Kohut: Musimy 
docisnąć.
 STRONA 5

Energia odnawialna w walce 
ze zmianami klimatu

Czysta energia.
 STRONA 8

Czwarta generacja Skody Superb

Informacje motoryzacyjne
 STRONA 9

S. 5

Temat na czasie
Tomasz Rogala, prezes PGG: – Sytuacja rynkowa 
pokazuje, że założenia  
przyświecające umowie 
społecznej dla górnictwa 
były poprawne.
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Będzie zmiana?

Paulina Hennig-Kloska przyznała kilka dni temu, 
że Trzecią Drogę interesuje Ministerstwo Klimatu 

i Środowiska. Według nieoficjalnych informacji to ona 
jest przymierzana na stanowisko szefa tego resortu. Czy 
to oznacza zwrot w polityce wobec górnictwa i ener-
getyki węglowej? Polska gospodarka ma się pożegnać 
z węglem w 2049 roku czy może wcześniej? Z umo-
wy społecznej zawartej z górnikami wynika, że ostat-
nie kopalnie zostaną zamknięte za 26 lat. Liczący się 
przedstawiciele partii opozycyjnych w czasie kampanii 
wyborczej podkreślali, że będą przestrzegać zapisów 
porozumienia między rządem Zjednoczonej Prawicy 
a związkami zawodowymi. Kilka dni przed oficjalnym 
zaprezentowaniem umowy koalicyjnej giełda dzien-
nikarska typowała na stanowisko minister klimatu 
i środowiska Paulinę Hennig-Kloskę z Trzeciej Drogi. 
Jest ona znana z zaangażowania w proekologiczne 
inicjatywy. Przez minione lata przyzwyczailiśmy się, 
że częścią tematów związanych z górnictwem i energe-
tyką węglową zajmował się ten resort albo miał wielki 
wpływ na tę branżę. Wiązało się to z realizacją polityki 
klimatycznej UE. 

Polska 2050 deklaruje, że najdalej w 2040 roku 
całkowicie odejdziemy od węgla, a w 2050 roku  

osiągniemy pełną neutralność klimatyczną. To ozna-
cza, że najprawdopodobniej zmienią się plany wobec 
górnictwa i energetyki węglowej. W jednym z wywia-
dów posłanka Trzeciej Drogi powiedziała, że nie widzi 
też sensu tworzenia NABE, jej zdaniem spółki mogą 
wydzielić aktywa węglowe do odrębnych podmiotów. 

Po takich deklaracjach wydaje się, że trudno będzie 
pogodzić zapewnienia o uznawaniu umowy z gór-

nikami z decyzjami podejmowanymi pod wpływem 
Ministerstwa Klimatu i Środowiska, które będzie się 
liczyło ze zdaniem organizacji zaangażowanych w po-
litykę antywęglową. Czy w takim razie nowy rząd 
sięgnie po sprawdzony sposób – po pakiety odpraw dla 
górników i szybsze tempo zamykania kopalń?  •

F E L I E T O N

Wszystkiemu winien Chińczyk
Jeśli rządy europejskie decydują o podniesieniu cen ener-
gii przez nałożenie opłat za spalanie surowców kopalnych 
oraz haraczy na rzecz OZE, jeżeli wspomagają na roz-
maite sposoby swój przemysł, wszystko jest w porządku. 
Wynika bowiem ze zrozumienia potrzeb i sytuacji.

Dopóki Chiny występowały w charakterze składa-
czy podzespołów i dostawcy wyrobów jakości nisko 
średniej, Zachód nie widział problemu. Wręcz zachę-
cano do przenoszenia tam brudnej i mało skompliko-
wanej produkcji. 

Dobre 30 lat temu oglądałem reportaż o pracow-
nikach jednej z tysięcy chińskich montowni. – Wyko-
nujemy proste działania – przyznawali – ale z czasem 
zaczniemy produkować także nasze własne wyroby. 
Nie gorsze od tych, które teraz tylko składamy. 

Nie było to ich marzenie, lecz oficjalna linia chiń-
skich władz.

W efekcie jej wdrażania znaleźliśmy się w sytuacji, 
gdy Chiny wykorzystując skalę rynku wewnętrznego, 
stosując dopłaty do wybranych dziedzin, coraz skutecz-
niej troszczą się o własne interesy. Na tyle, że stały się 
niebezpiecznym konkurentem, który więcej zachodnie-
mu światu sprzedaje, niż kupuje od niego. Formalnie 
nie blokują importu, ale mają tak skomplikowane i róż-
niące się w prowincjach przepisy, że mocno utrudniają 
sprzedawanie u nich zagranicznej produkcji. Inwestu-
jąc w Azję i Afrykę, zapewniły sobie dostęp do metali 
ziem rzadkich i wyrosły na potentata w dziedzinie 
nowoczesnej elektroniki. 

Ponieważ bilans handlowy jest korzystny dla Chin, 
USA i kraje UE domagają się narzucenia przez Pekin 
ułatwień we wchodzeniu z ich produktami na chiński 
rynek. Grożą handlowymi restrykcjami. Te na razie 
nie wyszły, a konkurować z Chińczykami produkcją 
jest trudno. To potrwa chyba tak długo, jak długo go-
spodarka Państwa Środka będzie bardziej potrzebna 
Zachodowi niż Zachód Chinom.  ZBIGNIEW KORWIN

G R Z E G O R Z  M A T U S I A K
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Kij w mrowisko

ODPADY POWSTAŁE W WYNIKU DZIAŁANIA ZAKŁADU GÓRNICZE-
GO POD ZIEMIĄ NIE SĄ TOKSYCZNE I NIEBEZPIECZNE; to zwykłe 
odpady związane z funkcjonowaniem kopalni. Zo-
stały zgromadzone w jednym miejscu, które jest ści-
śle kontrolowane, z dala od miejsc pracy na poziomie  
500 m – wyjaśniła Polska Grupa Górnicza w odpowiedzi 
na informacje stacji TVN o odpadach w wyrobiskach 
Ruchu Piast w Bieruniu.

JEŻELI EUROPA POWAŻNIE TRAKTUJE SWOJE ZOBOWIĄZANIA KLI-
MATYCZNE, nie może rezygnować z wydobycia i prze-
twarzania rodzimych surowców na rzecz ich importu 
z zagranicy – przekonywał podczas 9. Kongresu Ban-
kowości Korporacyjnej i Inwestycyjnej wiceprezes JSW 
Robert Ostrowski. Przypomniał, że jastrzębska spółka 
dysponuje złożami 1,2 mld ton węgla koksowego, moż-
liwego do wydobycia na bazie istniejących koncesji 
i dostępnych technologii.

KATOWICE ROZSTRZYGNĘŁY KONKURS ARCHITEKTONICZNY 
NA KONCEPCJĘ DRUGIEGO ETAPU BUDOWY HUBU GAMINGOWO-TECH-
NOLOGICZNEGO WOKÓŁ ZABYTKOWYCH ZABUDOWAŃ DAWNEJ KO-
PALNI WIECZOREK. Zwyciężyła pracownia AMC Andrzej  
M. Chołdzyński, która zaprojektowała też pierwszy etap 
inwestycji. Szacowane w sumie na ponad 1 mld zło-
tych przedsięwzięcie to jeden z kluczowych projektów 

z terenu województwa śląskiego finansowanych nowy-
mi środkami unijnymi.

W POLITYCE UNII EUROPEJSKIEJ I W RAMACH FINANSOWANIA 
PO 2027 ROKU należy kontynuować silne wsparcie dla 
europejskich regionów węglowych – wskazuje dekla-
racja podpisana w Brukseli przez przedstawicieli tych 
regionów, między innymi przez marszałka wojewódz-
twa śląskiego Jakuba Chełstowskiego.

WE WRZEŚNIU BR. KRAJOWY WĘGIEL DOSTARCZANY Z KO-
PALŃ DO ENERGETYKI ZDROŻAŁ WOBEC SIERPNIA O 5,4 PROC.  
(741,22 złotych za tonę), a węgiel dla ciepłownictwa 
o 12,9 proc. (934,75 złotych za tonę) – wynika z indek-
sów cenowych ARP. Rok do roku węgiel dla energetyki 
był o 18 proc. droższy, a węgiel dla ciepłownictwa tań-
szy o 38,1 proc.

W PRZELICZENIU NA WARUNKI PORTÓW ARA WARTOŚĆ POLSKICH 
INDEKSÓW WYNIOSŁA WE WRZEŚNIU BR. 198,47 dolarów za tonę 
węgla dla energetyki oraz 218,26 dolarów za tonę węgla 
dla ciepłownictwa – podał katowicki oddział ARP.

SZCZYTOWE ZAPOTRZEBOWANIE NA ROPĘ NAFTOWĄ, GAZ ZIEMNY 
I WĘGIEL – na podstawie scenariusza opartego na obec-
nej polityce rządów – nastąpi już w tej dekadzie. Pod 
względem zużycia węgla prym będą wieść Chiny i In-
die. Od ich poziomu wydobycia oraz zapotrzebowania 

na ładunki morskie będzie zależeć wycena międzynaro-
dowego rynku węgla – ocenia w najnowszej prognozie 
Międzynarodowa Agencja Energii.

W PAŹDZIERNIKU GŁÓWNE INDEKSY WĘGLA WYSOKOENERGETYCZ-
NEGO W EUROPIE I RPA trzeci miesiąc z rzędu wykazały ten-
dencję wzrostową, zaś w Australii widoczny był lekki 
spadek. W końcu miesiąca cały rynek uległ osłabieniu 
– czytamy w opracowaniu Agencji Rozwoju Przemysłu. 
Zapasy węgla w portach ARA w końcu października 
osiągnęły poziom 6 mln ton.

POLSKA JEST NAJSZYBCIEJ ROZWIJAJĄCYM SIĘ RYNKIEM POMP 
CIEPŁA W UNII EUROPEJSKIEJ – wynika z raportu Zero Car-
bon Analytics. Łącznie w 21 państwach europejskich 
w 2022 roku sprzedano 3 mln pomp ciepła, co stanowi 
wzrost rok do roku o 38 proc. W Polsce wzrost sprze-
daży przekroczył 100 proc.

W 2022 ROKU POPRAWIŁA SIĘ JAKOŚĆ POWIETRZA: SPADŁA LICZBA 
PRZEKROCZEŃ DOPUSZCZALNYCH NORM ORAZ ZASIĘG OBSZARÓW OBJĘ-
TYCH PRZEKROCZENIEM – poinformował Główny Inspektorat 
Ochrony Środowiska. To efekt między innymi działań 
służących ograniczeniu emisji zanieczyszczeń powie-
trza oraz korzystniejszych warunków pogodowych. 
Ocena obejmowała 12 substancji. 

 •
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Huty do Afryki
Kraje afrykańskie do 2035 roku mogą wytwarzać zielony 
wodór o wartości 1 biliona euro rocznie. Proces wytwa-
rzania zielonego wodoru polega na rozszczepianiu czą-
steczki wody przy użyciu energii słonecznej. 

Eksperci od zielonej energii twierdzą, że to pozwoli-
łoby na eksport tego paliwa do Europy. Czy to oznacza, 
że kraje afrykańskie stałyby się wodorowym potenta-
tem? Słońca mają pod dostatkiem, ale wody bardzo 
często brakuje. To jedna z głównych przeszkód, jednak 
do pokonania – wodór można wytwarzać także z wody 
morskiej. Kolejną jest transport paliwa wodorowego. 
To gaz bardzo łatwopalny i wybuchowy. W dodatku 
potrafi przenikać przez tradycyjne rurociągi. Zapewne 
dojdzie do sytuacji, w której przemysł energochłonny 
zacznie być przenoszony z Europy do Afryki. 

Niemcy zainwestowali w Namibii 13 mln euro w bu-
dowę pierwszej w Afryce huty żelaza, która będzie za-
silana wyłącznie zielonym wodorem. Z wodoru będzie 
wytwarzana energia na potrzeby huty i ten gaz zastąpi 
koks w procesie wytwarzania surówki. Produkty z na-
mibijskiej huty będą transportowane do hut w Niem-
czech i przetwarzane na stal. Te procesy technologiczne 
mają także być zeroemisyjne. 

Produkcja ma się rozpocząć w ostatnim kwartale 
2024 roku, docelowo ma ona  sięgnąć nawet miliona 
ton surówki rocznie. Jeżeli ten projekt się powie-
dzie, kwestią czasu będzie masowa przeprowadzka 
unijnego hutnictwa do Afryki. Czy Unia Europejska 
wybrała dobrze? Kraje afrykańskie najczęściej należą 
do grupy niestabilnych politycznie. Lokowanie tam 
strategicznej branży, jaką jest hutnictwo, może oka-
zać się ryzykownym pomysłem. Grozi nam początek 
procesu emigracji innych energochłonnych gałęzi 
przemysłu. Nie ma sposobu, aby pogodzić unijną 
politykę klimatyczną z koncepcją reindustrializacji 
Unii Europejskiej. 

 BART
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PEWNA I STABILNA PRACA
Dołącz do nas!

Wejdź na stronę: www.kariera.jzr.pl
lub zadzwoń: 32 438 8000

OFERUJEMY:
Terminowe i dobre warunki finansowe,
Nagrodę za zaangażowanie i wyniki, 
Pewne godziny pracy,
Ubezpieczenie grupowe na życie, 
Nagrodę coroczną wypłacaną 
w lipcu, 
Nagrodę miesięczną za frekwencję.

Więcej benefitów znajdziesz 
na naszej stronie!

Zadbamy o bezpieczeństwo Twoje, 
Twojej rodziny  i Twoich finansów.

Należymy do największego producenta węgla koksowego w UE.
Poszukujemy nowych pracowników.  

Zatrudnimy 

spawaczy, ślusarzy
i operatorów 
obróbki skrawaniem

Katowicka grupa wzmacnia segment logistyczny

Węglokoks przejmuje port
Katowicki Węglokoks kupił od belgijskiej 
spółki SEA-invest Corporation większo-
ściowy pakiet udziałów w Porcie Północ-
nym w Gdańsku, przejmując tym samym 
kontrolę nad tym najważniejszym portem 
masowym w Polsce. 

– Pozwoli nam to rozwijać działal-
ność w sektorze logistycznym i zapewnić 
lepszą integrację naszych działalności. 
Wierzymy, że inwestycja przyczyni się 
do dalszego rozwoju całej Grupy Węglo-
koks i umocni naszą pozycję na rynku 
– wyjaśnia prezes Węglokoksu Tomasz 
Heryszek i zapowiada rozszerzenie dzia-
łalności grupy w sferze logistyki. – Port 
Północny, to, co się w nim dzieje, i kto 
go kontroluje, to kwestia bezpieczeń-
stwa energetycznego państwa. Odzy-
skanie nad nim kontroli nie było łatwą 
sprawą. Tak dużej transakcji dawno nie 
było w polskiej gospodarce – ocenił wi-
ceminister aktywów państwowych Karol 
Rabenda.

W PLANACH ROZBUDOWA
Wartości transakcji nie ujawniono. 

Węglokoks kupił 80,43 proc. udziałów 
w porcie, kontrolowanym w minionych 
15 latach przez belgijskiego operatora. 
Główną przewagą Portu Północnego – jak 
wyjaśnił Tomasz Heryszek – jest dostęp 
do szlaku głębokowodnego. W planach 
jest zwiększenie możliwości przeładun-
kowych portu z 10 do 15 mln ton rocz-
nie, a w dalszej perspektywie nawet do 
20 mln ton. Kontrola nad gdańskim por-
tem jest kluczowa dla zabezpieczenia 

importu do Polski materiałów maso-
wych, w tym węgla energetycznego, 
koksującego i rudy żelaza. Zadowolenia 
z transakcji nie krył minister aktywów 
państwowych Jacek Sasin. – To dla mnie 
jeden z najważniejszych dni w mojej pra-
cy na stanowisku ministra. Pamiętamy 
wszyscy jesień ubiegłego roku, kiedy 

trzeba było pilnie sprowadzić do Polski 
miliony ton węgla. W tym porcie przyj-
muje się największe statki, tu przełado-
wuje się strategiczne dla funkcjonowania 
całej gospodarki towary – tłumaczył szef 
MAP, wyrażając zadowolenie – jak mówił 
– z repolonizacji strategicznego przedsię-
biorstwa.  MH

Związkowcy z Jastrzębskiej Spółki Wę-
glowej zażądali od zarządu firmy oraz 
dyrekcji poszczególnych kopalń, by 
w 2024 roku płace ponad 21-tysięcznej 
załogi JSW wzrosły co najmniej o 1 punkt 
procentowy powyżej tegorocznej infla-
cji. Firma nie komentuje na razie tego 
postulatu. 

W kończącym się 2023 roku wyna-
grodzenia pracowników JSW wzrosły 
średnio o 15,4 proc. Załoga otrzyma-
ła także dwie jednorazowe nagrody:  
21 lipca i 27 października. Pierwsza 
z nich kosztowała firmę około 230 mln 
złotych brutto, druga ponad 300 mln 
złotych. Teraz związkowcy rozpoczę-
li procedurę zmierzającą do ustalenia 
wysokości podwyżek w przyszłym roku.

ZWIĄZKI: WPISAĆ 
PODWYŻKI DO PTE
– Reprezentatywne organizacje 

związkowe w JSW SA zwróciły się z żą-
daniem umieszczenia w opracowanych 
planach techniczno-ekonomicznych Ja-
strzębskiej Spółki Węglowej SA wskaź-
nika wzrostu wynagrodzeń na rok 2024. 
Minimalnym wskaźnikiem, który powi-
nien być ujęty w założeniach do planu 
techniczno-ekonomicznego, powinien 
być poziom inflacji za rok 2023 plus je-
den punkt procentowy – poinformowa-
ła strona społeczna. – Z żądaniem tym 
wystąpiliśmy do zarządu JSW SA oraz 
do dyrekcji każdej kopalni w składzie 
spółki oraz Zakładu Wsparcia Produkcji 

JSW – podały działające w spółce repre-
zentatywne związki: Solidarność, Ka-
dra i Federacja Związków Zawodowych 
Górników JSW. Według opublikowanego 
w ostatnim dniu października przez GUS 
tzw. szybkiego szacunku inflacji w uję-
ciu rocznym spadła ona w październiku 
do 6,5 proc. z 8,2 proc. we wrześniu.

GRUPĘ JSW STAĆ 
NA PODWYŻKI?
27 października, w wyniku sporu 

zbiorowego, załoga Jastrzębskiej Spółki 
Węglowej otrzymała jednorazową pre-
mię w wysokości od ponad 9 do przeszło 
15 tys. złotych brutto na pracownika. 
W lipcu wypłacono natomiast nagro-
dę motywacyjną w wysokości od 7,5 do 
11,5 tys. złotych brutto na osobę. 
W pierwszym półroczu br. Grupa JSW 
wypracowała ponad 2 mld złotych zy-
sku netto, przy przychodach mniejszych 
o ponad 21 proc. Na spadek przychodów 
wpłynęły głównie niższe o 28,5 proc. 
średnie ceny koksu i niższe o 25 proc. 
ceny węgla koksowego. W samym dru-
gim kwartale br. zysk netto JSW wyniósł 
0,8 mld złotych, a EBITDA grupy – po-
nad 1,3 mld złotych. W drugim kwartale 
kopalnie JSW wyprodukowały ponad 
3,3 mln ton węgla, o 1,9 proc. mniej niż 
w poprzednim kwartale. Grupa Kapi-
tałowa JSW zatrudnia obecnie ponad  
30,8 tys. pracowników, z czego ponad 
21,1 tys. osób to pracownicy samej Ja-
strzębskiej Spółki Węglowej.
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Postulat: inflacja plus jeden

Zadowolenia z transakcji nie krył minister aktywów państwowych Jacek Sasin
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– Jesteśmy już prawie na finiszu tego 
przedsięwzięcia, na ostatniej prostej. Po-
zostało już tylko formalne podpisanie 
umowy zbycia akcji, ale dokonamy tego 
w ciągu najbliższych tygodni – zadeklaro-
wał minister aktywów państwowych Jacek 
Sasin, zapowiadając sfinalizowanie przeję-
cia od Enei większościowego pakietu akcji 
kopalni Bogdanka przez Skarb Państwa. 

W ramach przygotowań do tej trans-
akcji w październiku w resorcie akty-
wów podpisano trzy dokumenty: pomię-
dzy MAP i Eneą, między MAP i stroną 
społeczną oraz pomiędzy stroną społecz-
ną a zarządem Bogdanki. Tym samym 
potwierdzono intencję przejęcia kopalni 
przez Skarb Państwa oraz respektowa-
nie towarzyszącej tej transakcji umowy 
ze związkowcami.

BOGDANKA 
W TRAKCIE WYCENY
– Przeprowadzone wcześniej rozmo-

wy ze stroną społeczną, a dziś podpi-
sanie tych dokumentów wprowadzają 
spokój społeczny towarzyszący tej trans-
akcji, bo ludzie muszą wiedzieć, co ich 
czeka, i chcą być zabezpieczeni podczas 

tych przekształceń – mówił wiceminister 
aktywów państwowych Marek Wesoły. 
Minister Sasin podkreślał natomiast, 
że między innymi dzięki Bogdance za-
pewnione będzie paliwo przejściowe, 
jakim jest węgiel, podczas transfor-
macji sektora energetycznego. – Tym 
samym zapewniamy bezpieczeństwo 

i suwerenność energetyczną państwa 
i Polaków. Bez energii nie ma działań 
militarnych i nie ma bezpiecznej Polski 
– uzasadniał minister Sasin, oceniając, 
iż „Bogdanka ma przed sobą duże możli-
wości rozwojowe i czeka ją bardzo dobra 
przyszłość”. Obecnie trwa proces wyce-
ny większościowego pakietu kontrolnego 

akcji Bogdanki. Na razie nie doszło 
do podpisania umowy przedwstępnej 
między Skarbem Państwa a Eneą. Mi-
nisterstwo i Enea podpisały natomiast 
porozumienie o współpracy, będące po-
twierdzeniem intencji Skarbu Państwa 
co do przejęcia podlubelskiej kopalni. 

KOR

Skarb Państwa coraz bliżej Bogdanki

Dobra przyszłość kopalni

Bogdanka ma przed sobą duże możliwości rozwojowe i czeka ją bardzo dobra przyszłość
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Kosztem 30 mln złotych Grupa Tauron 
stworzy w Rudzie Śląskiej Centrum No-
wych Kompetencji, pierwsze tego typu 
na Śląsku. Ośrodek ma służyć dostosowa-
niu kompetencji pracowników grupy i ca-
łego sektora energetycznego do potrzeb 
transformacji polskiej energetyki. 

– Działalność centrum będzie się 
koncentrować na budowaniu kom-
petencji i umiejętności pracowników 
w zakresie cyfryzacji, cyberbezpieczeń-
stwa i odnawialnych źródeł energii – 
informuje wiceprezes Taurona Patryk 
Demski.

POMOGĄ UNIJNE ŚRODKI
Jak wyjaśniają przedstawiciele fir-

my, potrzeba budowania kompetencji 
załogi w tym zakresie została potwier-
dzona badaniami i analizami rynku. 
Chodzi między innymi o nauczenie 
pracowników nie tylko realizowania 
inwestycji w OZE, ale także działań 
eksploatacyjnych, serwisowych i na-
prawczych przy farmach wiatrowych 
czy fotowoltaicznych. Centrum powsta-
nie przy ulicy Dworcowej 17 w Rudzie 
Śląskiej. W pierwszej kolejności istnie-
jący budynek zostanie zaadaptowany 
na cele szkoleniowe, wraz z dostawą 
i montażem instalacji PV, magazynu 
energii oraz stacji ładowania pojaz-
dów. Później centrum zostanie wypo-
sażone w sprzęt dydaktyczny do pra-
cowni OZE, sprzęt informatyczny oraz 
urządzenia potrzebne do działania La-
boratorium Transformacji Cyfrowej. 
Tauron ma dostać około 9,5-milionowe 

dofinansowanie dla wartej trzykrotnie 
więcej inwestycji z unijnego Funduszu 
Sprawiedliwej Transformacji.

– Działalność centrum będzie 
się koncentrować na budowaniu 
kompetencji i umiejętności 
pracowników w zakresie 
cyfryzacji, cyberbezpieczeństwa 
i odnawialnych źródeł energii – 
informuje wiceprezes Taurona 
Patryk Demski.

ENERGETYKA ODNAWIALNA 
I CYBERBEZPIECZEŃSTWO

W Centrum Nowych Kompeten-
cji znajdzie się między innymi osiem 
specjalistycznych sal szkoleniowych 
w zakresie IT/OT/cyberbezpieczeństwa 
oraz dwie sale dedykowane odnawial-
nym źródłom energii. Będą wyposażo-
ne w stanowiska dydaktyczne turbin 
wiatrowych, fotowoltaiki, kolektorów 
słonecznych, turbin wodnych, pompy 
ciepła oraz stanowisko demonstracyjne 
ogniw paliwowych. Dla korzystających 
z centrum dostępne będą ładowarki 
samochodów elektrycznych i magazyn 
energii.

Jak podał Tauron, w priorytetowym 
dla sektora energetycznego obszarze cy-
fryzacji nowa instytucja będzie wspie-
rała nabywanie umiejętności przy pro-
cesach sprzedaży i digitalizacji obsługi 

klienta oraz zastosowaniu narzędzi 
cyfrowych, predykcyjnych i internetu 
rzeczy w zarządzaniu procesami bizne-
sowymi. W ośrodku będzie się szkolić 

około 13 tys. pracowników Taurona 
i innych firm. Zostanie utrzymanych 
335 miejsc pracy i powstanie co najmniej 
12 nowych.

T A U R O N  Z B U D U J E  C E N T R U M  N O W Y C H  K O M P E T E N C J I

Od węgla do energetyki odnawialnej

Bieg Niepodległości
Rekordowa liczba uczestników Biegu Niepodległości im. Dziewięciu z „Wujka”  przebiegła ulicami 
Katowic 11 listopada 2023 roku. Do biegu zapisało się 775 osób. Trasę o długości 10 km, biegnącą od 
pomnika Dziewięciu z Wujka do pomnika Powstańców Śląskich i z powrotem, najszybciej pokonał 
Mateusz Mrówka, pracownik Polskiej Grupy Górniczej SA Oddział KWK ROW Ruch Marcel (30 min 
20 s). Organizatorem biegu jest Śląskie Centrum Wolności i Solidarności oraz Jafi Sport, a jego 
głównym celem jest uczczenie pamięci dziewięciu górników zastrzelonych podczas pacyfikacji 
kopalni Wujek 16 grudnia 1981 roku oraz wszystkich bohaterów, którzy walczyli o niepodległość 
Polski. W 2021 roku wpisał się na stałe w kalendarz imprez biegowych w regionie.
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Zawarta w maju 2021 roku umowa społecz-
na dla górnictwa, choć w praktyce przynaj-
mniej w części dotyczącej dopłat dla kopalń 
jest już realizowana, wciąż nie uzyskała 
formalnej notyfikacji Komisji Europejskiej. 

Czy nowy rząd uzyska unijną zgodę 
na dopłaty do redukcji zdolności pro-
dukcyjnych w kopalniach? Na początku 
października, krótko przed wyborami 
parlamentarnymi, liderzy śląskiej Plat-
formy Obywatelskiej Wojciech Saługa 
i Borys Budka oficjalnie zadeklarowali 
respektowanie umowy oraz starania 
o szybkie uzyskanie unijnej notyfikacji.

POSEŁ PYTA KOMISJĘ: 
CO Z UMOWĄ?
Już po wyborach podobne stanowi-

sko zaprezentował europoseł Lewicy 

Łukasz Kohut. – Mam poczucie, że umo-
wa społeczna zostanie w końcu noty-
fikowana i to się wydarzy może nie 
od razu, pierwszego dnia po zaprzysię-
żeniu rządu Donalda Tuska, ale na pew-
no – z naszą, europosłów z wojewódz-
twa śląskiego pomocą – w najbliższym 
czasie. Myślę, że do końca tej kadencji 
Komisji Europejskiej trzeba docisnąć, 
przynajmniej zrobić podglebie, a później 
nowa KE musi to podpisać. To ważne, 
żeby nie tylko ta Komisja podpisała, ale 
też żeby była kontynuacja tej polityki 
po wyborach europejskich w czerwcu 
przyszłego roku – mówi europoseł, który 
w ostatnim czasie skierował do KE inter-
pelację. Zapytał w niej między innymi, 
na jakim etapie negocjacji jest obecnie 
sprawa notyfikacji umowy społecznej 
oraz jakie warunki musi spełnić polski 

rząd, by Komisja Europejska zdecydo-
wała o notyfikacji. Europoseł nie dostał 
jeszcze odpowiedzi na to wystąpienie.

ROK 2049 TO DOBRA DATA
Zdaniem Łukasza Kohuta notyfikacja 

umowy jest konieczna, aby – jak mówił – 
„transformacja energetyczna na Śląsku 
odbyła się w cywilizowanych ramach, 
czyli do 2049 roku”. – Na pewno będzie-
my domagać się od KE, żeby 2049 rok był 
uznany, jeśli nie teraz, to w następnym 
rozdaniu – zadeklarował europoseł, oce-
niając, że nie ma potrzeby przyspiesza-
nia zawartej w umowie społecznej daty 
odejścia od węgla w energetyce. – To jest 
pułap czasowy bezproblemowo osiągalny 
dla Górnego Śląska i chyba też w Bruk-
seli coraz bardziej do tego dorastają, że  
2049 rok jest też osiągalny z perspektywy 

Unii Europejskiej, bo widzimy, jaka jest 
sytuacja międzynarodowa, widzimy pro-
blemy energetyczne UE – ocenił euro-
parlamentarzysta Lewicy. Opowiedział 
się za rozłożoną w czasie transformacją 
energetyczną i korzystaniem z węgla 
„dopóki go mamy”. Datę 2049 jako czas 
odejścia od węgla uznał za rozsądną. 
W ocenie Kohuta potencjalne stworze-
nie rządu przez Donalda Tuska będzie 
nowym otwarciem, zaś sam Tusk bar-
dzo dobrze porusza się w mechanizmach 
europejskich i będzie chciał doprowa-
dzić do notyfikacji umowy. – Nie widzę 
ze strony Platformy Obywatelskiej złej 
woli w kontekście umowy społecznej. 
Widzę raczej chęć jej utrzymania na tym 
etapie. Bo to jest trudna, ale dobra umo-
wa społeczna – uważa Łukasz Kohut.
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Czy nowy rząd doprowadzi  
do notyfikacji umowy społecznej?

Mimo wyraźnego spadku zapotrzebowa-
nia na węgiel jak dotąd Polska Grupa Gór-
nicza dotrzymuje deklaracji z początku 
br., by w 2023 roku nie korzystać z bu-
dżetowych dopłat do redukcji zdolności 
produkcyjnych – mechanizmu ustanowio-
nego w umowie społecznej dla górnictwa. 

Subwencja będzie natomiast po-
trzebna w przyszłym roku, kiedy – we-
dług wstępnych szacunków – poziom 
wydobycia może spaść do około 20 mln 
ton, wobec ponad 22,5 mln ton w ze-
szłym roku oraz około 21 mln ton w koń-
czącym się roku 2023.

CORAZ MNIEJ WĘGLA 
W POLSKIEJ ENERGETYCE
– Plan jest taki, żeby w tym roku nie 

korzystać ze środków subwencyjnych. 
Taki jest plan, ale nie wiemy, co się wy-
darzy jeszcze przez te dwa miesiące, dla-
tego zastrzegam sobie prawo do zmiany 
informacji końcowej. W przyszłym roku 
subwencja będzie potrzebna. To, w jakiej 
finalnej kwocie ona zostanie zrealizowa-
na, będzie zależało od wielu czynników, 
które zmieniają się w czasie – wyjaśnia 
prezes PGG Tomasz Rogala i wskazuje, 
że kluczowy – obok poziomu sprzedaży 
– będzie tu poziom cen węgla i związany 
z nim poziom przychodów spółki. W tym 
roku kopalnie największej górniczej fir-
my wydobędą 2,5 mln ton węgla mniej, 
niż pierwotnie planowano, co spo-
woduje ubytek w przychodach rzędu 
1 mld złotych. Powodem jest spadek za-
potrzebowania na węgiel. – Generalnie 
obserwujemy spadek zapotrzebowania 
na węgiel trochę wyższy od tego, który 
był przewidywany i planowany. Jest on 
pochodną ogromnego wzrostu innych – 
tańszych, bo nieobciążonych kosztami 
CO2 – źródeł energii – mówił prezes PGG, 

przypominając, że krajowa energetyka 
oparta na węglu kamiennym dysponuje 
mocą około 21 GW, podczas gdy realne 
moce w fotowoltaice to już blisko 20 GW, 
a źródła wiatrowe to 9 GW. Szef Polskiej 
Grupy Górniczej potwierdza, że nadpo-
daż węgla jest obecnie obserwowana 
zarówno na składowiskach energetyki 
i kopalń, jak i w portach. Spadają też 
międzynarodowe ceny węgla energe-
tycznego. Nie ma natomiast możliwości 
szybkiej, adekwatnej obniżki kosztów 
między innymi z uwagi na zawarte już 
kontrakty z dostawcami materiałów 
i usług.

MILIARDY NA 
WYGASZENIE KOPALŃ
– Sytuacja rynkowa pokazuje, że za-

łożenia przyświecające umowie społecz-
nej dla górnictwa były poprawne – ry-
nek węgla się kurczy, zapotrzebowanie 

na węgiel spada, a tempo tego odejścia 
jest wysokie. Dlatego niezmiernie trud-
no zaadresować racjonalne rynkowe 
działania, żeby zmieścić ten biznes w ta-
kim otoczeniu – ocenia Tomasz Rogala 
i przypomina, że już przy prenotyfikacji 
programu dla górnictwa wszyscy mie-
li pełną świadomość, iż ten program 
będzie subwencjonowany, a w całym 
okresie jego trwania – do 2049 roku  
– będzie to kwota około 100 mld złotych. 
– To koszt tego, że likwidujemy górnic-
two, rozkładamy tę likwidację w czasie, 
łączymy ją z zapotrzebowaniem na wę-
giel oraz z zapewnieniem bezpieczeń-
stwa energetycznego – wyjaśnia prezes, 
zaznaczając, że w poszczególnych latach 
zapotrzebowanie na subwencje będzie 
różne w związku ze zmieniającą się 
relacją kosztów i przychodów oraz sy-
tuacją rynkową. Jego zdaniem duża dy-
namika zmniejszenia zapotrzebowania 

na węgiel w przyszłości zapewne otwo-
rzy rozmowy na temat harmonogramu 
wygaszania kopalń, jednak obecnie nie 
ma o tym mowy. Harmonogram zamy-
kania kopalń węgla energetycznego 
do 2049 roku jest załącznikiem do umo-
wy społecznej, która wciąż nie uzyskała 
notyfikacji Komisji Europejskiej. Mimo 
to dla spółki jest to program obowiązu-
jący na podstawie ustaw i rządowych 
dokumentów.

W UNII ZWYCIĘŻY ROZSĄDEK?
Tomasz Rogala wyraził przekona-

nie, że Komisja Europejska ostatecznie 
zaakceptuje program, a tym samym 
udzieloną już i planowaną budżetową 
pomoc dla kopalń. – Liczę na racjonal-
ność po stronie Komisji Europejskiej. 
Jestem realistą – będą ostre negocja-
cje co do dat i co do wartości – ocenił 
prezes, nawiązując do dat wygaszania 
wydobycia oraz wartości pomocy dla 
górnictwa. Stworzona na kanwie umowy 
społecznej z 2021 roku ustawa umożli-
wia subwencjonowanie kopalń w postaci 
budżetowych dopłat do redukcji zdolno-
ści produkcyjnych. W zeszłym roku PGG 
otrzymała z tego tytułu 1,4 mld złotych: 
800 mln w gotówce oraz 600 mln złotych 
w obligacjach. Na początku tego roku 
spółka zadeklarowała niekorzystanie 
z dotacji w roku 2023. Wartość ewentu-
alnych dopłat w przyszłym roku będzie 
zależała od sytuacji rynkowej. – Jeżeli 
dojdzie do eskalacji konfliktu na Bliskim 
Wschodzie, jeżeli w konflikt zaangażu-
ją się państwa arabskie, spodziewany 
jest wzrost cen węglowodorów, w tym 
węgla. Jeśli ceny pójdą mocno do góry, 
wtedy automatycznie zapotrzebowanie 
na subwencję spadnie – podsumował 
Tomasz Rogala. 
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Mniejsza produkcja w kopalniach Polskiej Grupy Górniczej

Rok bez dopłacania do węgla

W tym roku kopalnie największej górniczej firmy wydobędą 2,5 mln ton węgla mniej, niż pierwotnie 
planowano, co spowoduje ubytek w przychodach rzędu 1 mld złotych. Powodem jest spadek 
zapotrzebowania na węgiel
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We wrześniu Solidarność działająca 
w spółce Tauron Wydobycie skierowała pi-
smo do Pawła Szczeszka, prezesa Tauron 
Polska Energia, w którym wyrażała zanie-
pokojenie informacją o tym, że jego firma 
nie odbiera zakontraktowanego węgla. 

W październiku związkowcy wy-
stosowali kolejne pismo, tym razem 
do ministra aktywów państwowych 
Jacka Sasina i przesłane między innymi 
do premiera Mateusza Morawieckiego, 
prezesa PiS Jarosława Kaczyńskiego, 
wiceministra aktywów państwowych 
Marka Wesołego, szefa Solidarności Pio-
tra Dudy, przewodniczącego górniczej 
Solidarności Bogusława Hutka oraz szefa 
Sekretariatu Górnictwa i Energetyki, Ja-
rosława Grzesika. 

Wrześniowe pismo było utrzyma-
ne w dyplomatycznym tonie, choć była 
w nim zawarta także groźba, że w przy-
padku braku reakcji koncernu Tauron 
Polska Energia może dojść do eskalacji 
konfliktu i podjęcia bardziej radykal-
nych działań wynikających z niezado-
wolenia górników. 

OGROMNE ZANIEPOKOJENIE
Związkowcy napisali między innymi: 

„Z ogromnym zaniepokojeniem przyję-
liśmy informację o braku odbioru za-
kontraktowanego przez Grupę Tauron 
naszego węgla. Stawia nas to w trudnej 
sytuacji ekonomiczno-finansowej mimo 
uzgodnień z zarządem Tauron Polska 
Energia SA przy wyjściu naszej spółki 
z grupy. Przypominamy, że powyższe 
zobowiązania były przedmiotem zawar-
tych 16 grudnia 2022 roku porozumień, 
których sygnatariuszem i gwarantem 
jest wicepremier Jacek Sasin, minister 
aktywów państwowych”. 

Wskazano w nim również, że nieode-
branie przez Grupę Tauron od począt-
ku 2023 roku ponad 800 tys. ton węgla 
zmusiło Tauron Wydobycie do sięgnięcia 
po środki z dopłaty do redukcji zdolności 
produkcyjnych, co nie byłoby koniecz-
ne, gdyby na bieżąco były realizowane 
odbiory węgla zgodnie z umową. Jak 
zaznaczono w piśmie, odbiory węgla 
w drugim i trzecim kwartale br. są re-
alizowane na poziomie poniżej 35 proc.

Związkowcy wyrazili zaniepokojenie 
informacjami o odbiorze węgla z impor-
tu kosztem dostaw z kopalń Taurona 
Wydobycie. „Taki stan rzeczy budzi 
głęboki niepokój załóg górniczych i jest 
przejawem świadomego działania ma-
jącego na celu likwidację miejsc pracy 
górników w naszych kopalniach, a tym 
samym prowadzi do napięć społecznych, 

których my jako odpowiedzialni part-
nerzy społeczni chcielibyśmy uniknąć. 
Zwracamy uwagę, że wspólnie powinni-
śmy wykorzystać czas na wyhamowanie 
emocji” – napisali związkowcy. 

CZUJĄ SIĘ OSZUKANI
W piśmie z 30 października skie-

rowanym do ministra aktywów pań-
stwowych Jacka Sasina, przesłanym 
między innymi do premiera Mateusza 
Morawieckiego, prezesa PiS Jarosława 
Kaczyńskiego, wiceministra aktywów 
państwowych Marka Wesołego, szefa 
Solidarności Piotra Dudy, przewodni-
czącego górniczej Solidarności Bogusła-
wa Hutka, szefa Sekretariatu Górnictwa 
i Energetyki NSZZ Solidarność Jarosła-
wa Grzesika ton jest bardziej stanow-
czy. Związkowcy twierdzą, że czują się 
oszukani. 

„W trakcie negocjacji porozumień 
przekonywano nas, że wydzielenie 
z Grupy Tauron i przejęcie przez Skarb 
Państwa nie będzie rzutowało negatyw-
nie na bieżącą i przyszłą działalność na-
szej spółki. Czujemy się oszukani, gdyż 
zawarte ustalenia i wielokrotne zapew-
nienia o odbiorach naszego węgla nie 
są realizowane, a zwały węgla rosnące 
na przykopalnianych składowiskach bu-
dzą coraz większy niepokój załóg górni-
czych” – napisali związkowcy.

Przypomnieli, że „zarząd Tauron 
Polska Energia w imieniu swoim, jak 
i Tauron Wytwarzanie złożył 7 sierpnia 
2023 roku pisemną deklarację odbioru 
miałów z Taurona Wydobycie, a 5 wrze-
śnia 2023 roku jako strona społeczna 
skierowaliśmy do prezesa Tauron Polska 
Energia żądanie realizacji zawartych 
porozumień (pismo otrzymał również 
premier, wicepremier i ninister)” – pod-
kreślają związkowcy. 

Odnosimy wrażenie, że zarząd 
Tauron Polska Energia 
zaopatrując swoje elektrownie 
i elektrociepłownie w zagraniczny 
surowiec, nie dba o interes 
gospodarki Polski. 

NIE CHCĄ  
UCZESTNICZYĆ W TEATRZE
„Odnosimy wrażenie, że zarząd 

Tauron Polska Energia zaopatrując 
swoje elektrownie i elektrociepłownie 
w zagraniczny surowiec, nie dba o in-
teres gospodarki Polski. Taka krótko-
wzroczna polityka może doprowadzić 
do powtórki scenariusza z roku 2022, 

czyli zapaści i braku możliwości zapew-
nienia bezpieczeństwa energetyczne-
go kraju, a sektor górniczy do kryzysu. 
Choć w naszych bezpośrednich spo-
tkaniach we wrześniu i październiku 
br. z zarządami Tauron Polska Energia 
i Tauron Wytwarzanie uczestniczył Ma-
rek Wesoły, który mocą swego urzędu 
gwarantował wiarygodność prowa-
dzonych rozmów i podjętych ustaleń 
o wielkości odbiorów węgla z Tauron 
Wydobycie, to fakty, z przykrością 
stwierdzamy, są inne. Mamy nieodparte 
wrażenie, że mydli się nam oczy, jakie 
są prawdziwe intencje względem przy-
szłości naszej spółki. Nie możemy dalej 
się temu biernie przyglądać i uczestni-
czyć w tym teatrze. Niejednokrotnie 
udowadnialiśmy naszą wiarygodność 
i uczciwość w działaniach. Przypomi-
namy, że jesteśmy reprezentantami nie 
tylko ponad 7 tys. pracowników, ale 
całych gmin i powiatów, a likwidacja, 
do której niewątpliwie zmierza taka 
polityka handlowa, nie pozwala nam 
stać bezczynnie. Ponadto jest to także 

łamanie podpisanej umowy społecznej” 
– podkreślają związkowcy.

JEST ZAPOTRZEBOWANIE 
NA ENERGIĘ
Związkowcy wskazują, że argument 

o braku zapotrzebowania na ener-
gię elektryczną wytwarzaną z węgla 
kamiennego przestał obowiązywać 
ze względu na wzrost zapotrzebowania 
w Krajowym Systemie Elektroenerge-
tycznym. „Pomimo to zapotrzebowanie 
na węgiel z naszej spółki zostało zredu-
kowane na kolejny miesiąc o połowę 
(z 300 tys. ton do 150 tys. ton). Czy tak 
postępuje wiarygodny partner, który 
prowadzi negocjacje w dobrej wierze? 
Chyba że intencje są inne? Dbając o in-
teres społeczny i gospodarczy kraju, 
straciliśmy na tej polityce na kilku 
płaszczyznach. Zabezpieczaliśmy wę-
giel dla Grupy Tauron, nie sprzedając 
innym kontrahentom, ponieśliśmy kosz-
ty zwałowania, a na końcu dowiedzieli-
śmy się, że grupa nie jest zainteresowa-
na naszym węglem. Problem narasta 

Komu zależyTAURON WYDOBYCIE. Grupa Tauron Polska Energia nie odbiera węgla 
z kopalń spółki Tauron Wydobycie. Problem narasta i wielkość 
nieodebranego węgla przez grupę w 2023 roku szacowana jest 
na ponad 1 mln ton. To jedna trzecia produkcji miałów trzech 

kopalń wchodzących w skład spółki. „W trakcie negocjacji 
porozumień przekonywano nas, że wydzielenie z Grupy Tauron 

i przejęcie przez Skarb Państwa nie będzie rzutowało negatywnie 
na bieżącą i przyszłą działalność naszej spółki. Czujemy się 

oszukani, gdyż zawarte ustalenia i wielokrotne zapewnienia 
o odbiorach naszego węgla nie są realizowane, a zwały węgla 

rosnące na przykopalnianych składowiskach budzą coraz 
większy niepokój załóg górniczych” – informują związkowcy 

Solidarności działający w górniczej spółce. na niszczeniu kopalń?

Grupa Tauron Polska Energia nie odbiera węgla z kopalń spółki Tauron Wydobycie. Problem narasta i wielkość nieodebranego węgla przez grupę w 2023 roku szacowana jest 
na ponad 1 mln ton. To jedna trzecia produkcji miałów trzech kopalń wchodzących w skład spółki
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Komu zależy
na niszczeniu kopalń?

i wielkość nieodebranego węgla przez 
Grupę Tauron w 2023 roku szacowa-
ny jest na ponad 1 mln ton, co stanowi 
jedną trzecią produkcji miałów naszej 
spółki” – podkreślają związkowcy. 

ŻĄDAJĄ DZIAŁAŃ
„Żądamy zdecydowanych działań 

ze strony ministra i oczekujemy na po-
twierdzenie wiarygodności pana pozycji 
jako sygnatariusza zawartych porozu-
mień i poczynionych ustaleń, w szcze-
gólności dotyczących odbioru zakontrak-
towanego 1 mln ton węgla przez Tauron 
Polska Energia w 2023 roku po cenie 
wynikającej z umowy” – kończą pismo 
związkowcy.

Do Taurona Wydobycie należą kopal-
nie: Brzeszcze w Brzeszczach, Sobieski 
w Jaworznie i Janina w Libiążu. Spółka 
zatrudnia około 6300 osób. Na początku 
2023 roku Tauron Wydobycie wydzie-
lono ze struktur kapitałowych Grupy 
Tauron i obecnie funkcjonuje jako jed-
noosobowa spółka Skarbu Państwa.

 •

Grupa Tauron Polska Energia nie odbiera węgla z kopalń spółki Tauron Wydobycie. Problem narasta i wielkość nieodebranego węgla przez grupę w 2023 roku szacowana jest 
na ponad 1 mln ton. To jedna trzecia produkcji miałów trzech kopalń wchodzących w skład spółki
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Powszechnie stosowane w kopalniach sys-
temy automatyki przemysłowej, systemy 
dyspozytorskie czy metanometria również 
mogą być celem cyberataków – przyznają 
przedstawiciele górniczych spółek, któ-
rzy w zeszłym roku wspólnie z Głównym 
Instytutem Górnictwa powołali Centrum 
Wymiany i Analizy Informacji w Zakresie 
Cyberbezpieczeństwa ISAC-GIG.

Teraz katowicki Główny Instytut 
Górnictwa, który od niedawna ma status 
Państwowego Instytutu Badawczego, za-
warł porozumienie z trzema wiodącymi 
firmami informatycznymi: Cisco, IBM 
i Sevenet. Jednym z jego celów jest za-
pewnienie przemysłowi wydobywczemu 
skutecznej ochrony przed cyberatakami. 
Partnerzy deklarują działania na rzecz 
podnoszenia poziomu cyberbezpieczeń-
stwa w górnictwie.

CYBERPOLIGONY TESTEM 
PROCEDUR BEZPIECZEŃSTWA
Współpraca instytutu i firm infor-

matycznych obejmie między innymi 
wsparcie w zakresie nowoczesnych 
technologii, materiałów edukacyjnych 
czy szkoleń. – Głównym celem przed-
sięwzięcia jest wymiana danych i do-
świadczeń, co w efekcie ma prowadzić 
do podnoszenia poziomu cyberbezpie-
czeństwa w kluczowych dla kraju i go-
spodarki podmiotach, takich jak firmy 
wydobywcze i energetyczne – wyjaśnił 
dyrektor GIG, prof. Stanisław Prusek. 
Przypomniał, że od zeszłego roku działa 
Centrum Wymiany i Analizy Informacji 
w Zakresie Cyberbezpieczeństwa ISAC-
-GIG. W ramach tego ośrodka współpra-
cuje 11 podmiotów; oprócz GIG są to: 
Jastrzębska Spółka Węglowa, JSW IT 
Systems, KGHM Polska Miedź, Tauron 
Polska Energia, Tauron Wydobycie, Pol-
ska Grupa Górnicza, Lubelski Węgiel 
Bogdanka, Węglokoks Kraj, Wydział 
Górnictwa, Inżynierii Bezpieczeństwa 
i Automatyki Przemysłowej Politechniki 
Śląskiej oraz ITG Komag. Jednym z pro-
jektów realizowanych przez ISAC-GIG 
są tzw. cyberpoligony służące podnosze-
niu kwalifikacji osób odpowiedzialnych 
za sprawy cyberbezpieczeństwa w ko-
palniach. To obecnie jedna z kluczowych 

dziedzin dla zakładów górniczych, po-
wszechnie używających zaawansowa-
nych technologii informatycznych.

– Głównym celem przedsięwzięcia 
jest wymiana danych 
i doświadczeń, co w efekcie 
ma prowadzić do podnoszenia 
poziomu cyberbezpieczeństwa 
w kluczowych dla kraju 
i gospodarki podmiotach, 
takich jak firmy wydobywcze 
i energetyczne – wyjaśnił 
dyrektor GIG, prof. Stanisław 
Prusek. 

SZTUCZNA INTELIGENCJA 
OCHRONI KOPALNIE?
Firmy, które podpisały porozumie-

nie z GIG, są światowymi liderami bran-
ży IT. Zapewniają o swojej gotowości 
do wspierania polskiego przemysłu gór-
niczego w zakresie cyfryzacji i ochro-
ny przed atakami cybernetycznymi. 
Wszystkie strony zadeklarowały chęć 

podejmowania działań zwiększających 
świadomość w sferze cyberbezpieczeń-
stwa, między innymi przez realizację 
kampanii edukacyjnych i inicjatywy 
szkoleniowe, jak studia podyplomowe. 
Dyrektor generalny firmy Cisco w Polsce 
Przemysław Kania podkreślił po pod-
pisaniu porozumienia, że polski rynek 
od dawna ma dla firmy strategiczne zna-
czenie. – Porozumienie z GIG daje nam 
możliwości wzmocnienia cyberbezpie-
czeństwa i bezpieczeństwa infrastruk-
tury krytycznej, w tym przypadku firm 
działających w branży węglowej i jej oto-
czeniu – mówił dyrektor, zapewniając, 
iż porozumienie przyniesie konkretne 
efekty. Dyrektor generalny IBM na Pol-
skę, Kraje Bałtyckie i Ukrainę, Marcin 
Gajdziński, przypomniał, że IBM od daw-
na jest obecny także w sektorze wydo-
bywczym, dostarczając między innymi 
sprzęt i oprogramowanie. W ramach 
współpracy z GIG firma deklaruje pra-
cę nad rozwiązaniami, które mogłyby 
być wykorzystywane przez wszystkie 
spółki sektora wydobywczego w Polsce, 
a także upowszechnianie w górnictwie 
technologii z obszaru zarządzania da-
nymi z wykorzystaniem modeli i technik 
sztucznej inteligencji. 

 MH

Porozumienie GIG z firmami Cisco, IBM i Sevenet

Informatyczni potentaci pomogą 
w utrzymaniu cyberbezpieczeństwa

Główny Instytut Górnictwa, który od niedawna ma status Państwowego Instytutu Badawczego, zawarł 
porozumienie z trzema wiodącymi firmami informatycznymi: Cisco, IBM i Sevenet
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Czysta energia

Energia odnawialna 
w walce ze zmianami klimatu

NIE MA DROGI DO OCHRONY KLIMATU BEZ RADY-
KALNEJ ZMIANY SPOSOBU, W JAKI PRODUKUJEMY 
I WYKORZYSTUJEMY ENERGIĘ ELEKTRYCZNĄ. A TE 
ZMIANY SĄ REALNE. ENERGIA ODNAWIALNA MI-
NIMALIZUJE ZANIECZYSZCZENIE DWUTLENKIEM 
WĘGLA I MA ZNACZNIE MNIEJSZY WPŁYW NA NA-
SZE ŚRODOWISKO.

Ponad 75 proc. globalnych emisji 
gazów cieplarnianych i prawie 90 proc. 
emisji dwutlenku węgla jest bezpośred-
nio związanych z wykorzystaniem paliw 
kopalnych – węgla, ropy naftowej i gazu. 
Aby uniknąć katastrofalnych skutków 
zmian klimatu, emisje muszą spaść o po-
łowę do 2030 roku, osiągając zerowy po-
ziom netto do 2050 roku.

Cel ten jest osiągalny, jeśli państwa 
porzucą zależności od paliw kopalnych 
na rzecz czystych, dostępnych, przystęp-
nych cenowo, zrównoważonych i nieza-
wodnych alternatyw energetycznych. 
Rozwiązaniem jest więc energia pocho-
dząca z naturalnych źródeł – słońca, 
wiatru, wody czy ziemi. Energia ta jest 
odnawialna w krótkim czasie, a jej pozy-
skiwanie nie przyczynia się do wyczer-
pywania zasobów naturalnych.

Przyjrzyjmy się jednak wszystkim 
kluczowym powodom, dlaczego przy-
spieszenie przejścia na czystą energię 
jest kluczowe dla zdrowej, przyjaznej 
planety.
ODNAWIALNE ŹRÓDŁA ENERGII SĄ WOKÓŁ NAS. 
Około 80 proc. światowej populacji żyje 
w krajach, które są importerami paliw 
kopalnych. Oznacza to, że około 6 mld 
ludzi jest zależnych od paliw kopalnych 
z innych krajów, a to sprawia, że są po-
datni na wszelkie kryzysy geopolityczne. 
Z kolei odnawialne źródła energii są do-
stępne niemal we wszystkich państwach, 
a ich potencjał nie został jeszcze w pełni 
wykorzystany. Są one sposobem na unie-
zależnienie się od importu, umożliwiając 
krajom dywersyfikację ich gospodarek 
i chroniąc je przed nieprzewidywalnymi 

wahaniami cen paliw kopalnych, jed-
nocześnie napędzając wzrost gospodar-
czy, nowe miejsca pracy i zmniejszając 
ubóstwo.
ENERGIA ODNAWIALNA JEST TAŃSZA. Energia od-
nawialna jest obecnie najtańszym sposo-
bem zasilania w większości świata. Ceny 
tej technologii gwałtownie spadają. Ener-
gia odnawialna staje się więc bardziej 
atrakcyjna – w tym dla krajów o niskich 
i średnich dochodach, skąd będzie po-
chodzić większość dodatkowego zapo-
trzebowania na nową energię elektrycz-
ną. Tania energia elektryczna ze źródeł 
odnawialnych może zapewnić 65 proc. 
całkowitych dostaw prądu na świecie 
do 2030 roku. 
ENERGIA ODNAWIALNA JEST ZDROWSZA. Według 
Światowej Organizacji Zdrowia około 
99 proc. ludzi na świecie oddycha po-
wietrzem, które przekracza limity ja-
kości i zagraża ich zdrowiu, a ponad 

13 mln zgonów na całym świecie każde-
go roku jest spowodowanych możliwy-
mi do uniknięcia przyczynami środo-
wiskowymi, w tym zanieczyszczeniem 
powietrza.

Wysokie poziomy drobnego pyłu za-
wieszonego i dwutlenku azotu pochodzą 
głównie ze spalania paliw kopalnych. 
W 2018 roku zanieczyszczenie powie-
trza paliwami kopalnymi spowodowało 
2,9 mln dolarów kosztów zdrowotnych 
i ekonomicznych, czyli około 8 mld do-
larów dziennie. Czyste źródła energii 
pomagają zatem także walczyć z zanie-
czyszczeniami powietrza.
ENERGIA ODNAWIALNA TO NOWE MIEJSCA PRA-
CY. Szacuje się, że przejście na zerową 
emisję netto doprowadzi do ogólnego 
wzrostu liczby miejsc pracy w sektorze 
energetycznym. Ponadto branże związa-
ne z energią będą potrzebowały ogrom-
nej liczby pracowników, na przykład 

do objęcia nowych ról w innowacyjnych 
technologiach takich jak wodór. Oznacza 
to, że do 2030 roku w sektorze czystej 
energii, efektywności i technologii ni-
skoemisyjnych mogłoby powstać łącznie 
ponad 30 mln miejsc pracy.
ENERGIA ODNAWIALNA MA SENS EKONOMICZNY. 
Koszty początkowe przejścia na ener-
gię odnawialną mogą być zniechęcające 
dla wielu krajów o ograniczonych zaso-
bach, a wiele z nich będzie potrzebować 
wsparcia finansowego i technicznego, 
aby dokonać transformacji. W dłuższej 
perspektywie inwestycje w energię od-
nawialną będą się jednak opłacać.
Co ważne, wydajne i niezawodne tech-
nologie odnawialne mogą stworzyć sys-
tem mniej podatny na wstrząsy rynkowe 
oraz poprawić odporność i bezpieczeń-
stwo energetyczne poprzez dywersyfi-
kację opcji zasilania.
  HANNA KRZYŻOWSKA
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Ze świata:
NA BORNEO „POWER OF MAMA” WALCZY Z PO-
ŻARAMI. Pożary stanowią poważne za-
grożenie dla zdrowia Indonezyjczy-
ków. Rolnicy od dawna używają ognia 
w uprawach. Związane z tym ryzyko 
dla zdrowia i środowiska znacznie 
wzrosło, ponieważ wylesianie i osu-
szanie doprowadziły do sytuacji, że 
torfowiska stały się szczególnie podat-
ne na ogień. W 2022 roku kobiety z in-
donezyjskiej części Borneo utworzyły 
„Power of Mama”, jednostkę do walki 
z niebezpiecznymi pożarami i ich przy-
czynami. Strażaczki wspierają ochronę 
dzikiej przyrody, zmieniają podejście 
do kobiet w społeczeństwie i budują 
lepszy świat dla przyszłych pokoleń. 
Wolontariuszki „Power of Mama” pa-
trolują zagrożone pożarem obszary 
Ketapangu w systemie zmianowym. 

W porze deszczowej grupa koncentruje 
się na pomocy, zachęcając rolników 
do zaprzestania używania ognia i przy-
jęcia alternatywnych metod przywra-
cania azotu do gleby. Kobiety pomagają 
również w odbudowie namorzynów 
i prowadzą rozmowy z dziećmi na te-
mat znaczenia ostrożnego zarządzania 
gruntami, które wciąż się wokół nich 
zmieniają.
WYLESIANIE AMAZONII MA WPŁYW NA CAŁY REGION. 
Nowe badania wykazały, że wylesianie 
w Amazonii nie tylko podnosi tempe-
raturę na obszarach, na których miało 
miejsce wylesianie, ale też w całym re-
gionie. Naukowcy przeanalizowali sate-
litarne odczyty temperatur powierzch-
ni w 3,7 mln różnych punktów danych 
w Amazonii, gdzie w latach 2001–2020 
doszło do utraty lasów. Okazało się, 

że lokalne wylesianie miało silny wpływ 
na ocieplenie w regionie.
SUKCES BIZNESOWY DZIĘKI DZIKIM OWOCOM Z WI-
TAMINĄ C. Grupa kobiet w kolumbijskiej 
Amazonii z powodzeniem prowadzi 
zrównoważony biznes, zbierając camu 
camu, kwaśny dziki owoc zawierający 
więcej witaminy C niż cytrusy. Firma jest 
w stanie wyprodukować od 4 do 14 ton 
miąższu owocowego rocznie na sprze-
daż przy jednoczesnym zrównoważo-
nym zarządzaniu populacją gatunków 
roślin. Kobiety odegrały pionierską rolę 
w Kolumbii, pokazując, że niedrzewne 
zasoby leśne mogą być wykorzystywane 
do generowania dochodów na obsza-
rach chronionych lasów deszczowych. 
Zrównoważone wykorzystanie takich 
zasobów stało się skuteczną strategią 
ochrony przyrody, która zyskała uznanie 

instytutów naukowych i organów ochro-
ny środowiska.
HIACYNT WODNY W NEPALU POMAGA EGZOTYCZ-
NYM RYBOM W INWAZJI, SZKODZĄC RODZIMYM GA-
TUNKOM. Egzotyczne gatunki ryb zostały 
z różnych powodów wprowadzone przez 
ludzi do Pokhary, miasta jezior w Nepa-
lu, i konkurują z rodzimymi gatunkami 
ryb. Badanie sugeruje, że hiacynt wodny, 
inwazyjny gatunek roślin, może poma-
gać egzotycznym gatunkom ryb w jezio-
rach Pokhara w inwazji oraz zmniejszać 
różnorodność i liczebność rodzimych 
gatunków ryb. Naukowcy sugerują, 
że potrzebne są pilne działania ochron-
ne, aby kontrolować rozprzestrzenianie 
się zarówno rośliny, jak i egzotycznych 
gatunków ryb, aby chronić rodzime ga-
tunki ryb i ekosystem.
 •

Odnawialne źródła energii są dostępne niemal we wszystkich państwach, a ich potencjał nie został jeszcze w pełni wykorzystany
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Skoda pokazała czwartą generację swoje-
go flagowego modelu Superb. Pokazano 
od razu dwie wersje – hatchbacka i kombi. 

Nowe nadwozie jest większe od po-
przednika, ale ma bardziej opływowe 
kształty, a w efekcie niższe opory powie-
trza, co przekłada się na mniejsze spa-
lanie. Nowy Superb jest jako hatchback 
o 43 mm dłuższy, a jako kombi o 40 mm. 
Hatchback dysponuje bagażnikiem o po-
jemności 645 l, a kombi 690 l. To odpo-
wiednio o 20 i 30 l więcej od poprzedniej 
generacji. Wśród oferowanych ośmiu 
kolorów nadwozia sześć jest całkiem 
nowych. 

Samochód będzie dostępny 
w sześciu wersjach silnikowych, po-
cząwszy od silnika 1,5 TSI o mocy  
110 kW po dwulitrowy silnik TSI o mocy  
195 kW. W wersji kombi Skoda oferuje 
także hybrydę plug-in łączącą silnik  
1,5 TSI z silnikiem elektrycznym 
w układ o mocy 150 kW. 

TOYOTA WYPRODUKOWAŁA 
JUŻ 300 MLN AUT
We wrześniu tego roku liczba sa-

mochodów wyprodukowanych przez 
Toyotę od początku istnienia marki prze-
kroczyła 300 mln sztuk. Pokonanie tej 
bariery zajęło firmie 88 lat, a zaczęła 

od wyprodukowanej w 1935 roku cię-
żarówki Truck 1.

W japońskich fabrykach wyproduko-
wano 180,52 mln sztuk, a w zagranicz-
nych zakładach 119,6 mln aut. 

Najpopularniejszym modelem fir-
my jest Corolla, której wyprodukowano 
w sumie 53,399 mln sztuk. 

PRAWIDŁOWA POZYCJA 
ZA KIEROWNICĄ TO WYGODA 
I BEZPIECZEŃSTWO
Właściwe ustawienie fotela kierow-

cy to kwestia wygody i bezpieczeństwa. 
Trenerzy Szkoły Bezpiecznej Jazdy Re-
nault radzą, jak krok po kroku prawi-
dłowo to zrobić. 

Niewłaściwa wysokość siedziska, 
odległość od pedałów lub nieodpowied-
nie wyregulowanie oparcia mogą być 
przyczyną nadmiernego obciążenia 
kręgosłupa, kolan czy nadwyrężenia 
szyi. W czasie długiej jazdy może przy-
spieszać zmęczenie i powodować ból 
pleców. 

Ustawienie fotela jest także kluczowe 
w kontekście bezpieczeństwa jazdy oraz 
uniknięcia urazów, a nawet ocalenia 
życia podczas wypadku. Badania poka-
zują, że na przykład zbytnio przesunię-
ta do przodu pozycja kierowcy spowo-
duje podczas hamowania awaryjnego 

poważniejsze obrażenia ciała, obszaru 
głowy, szyi i klatki piersiowej.

Pierwszą czynnością, którą trzeba 
wykonać, przygotowując fotel i kierow-
nicę do jazdy, jest ustawienie wysokości 
siedziska. Należy zapewnić sobie dobrą 
widoczność otoczenia samochodu oraz 
deski rozdzielczej. Jeśli warunek dobrej 
widoczności jest spełniony przy różnych 
ustawieniach wysokości siedziska, wów-
czas wybierzmy ustawienie możliwie jak 
najniższe – dzięki temu pomiędzy naszą 
głową a dachem auta będzie wolna prze-
strzeń, co w razie wypadku połączonego 
z dachowaniem zmniejsza ryzyko obra-
żeń głowy i kręgosłupa szyjnego.

Drugi krok to ustawienie odległo-
ści fotela od pedałów. Należy to zrobić 
w taki sposób, aby nawet po całkowitym 
wciśnięciu sprzęgła lewa noga pozosta-
ła lekko zgięta w kolanie (w pojeździe 
z automatyczną skrzynią biegów zamiast 
sprzęgła lewą nogą wciskamy kontrolnie 
hamulec).

Kolejnym elementem jest wyregulo-
wanie oparcia fotela. Powinno ono być 
ustawione możliwie jak najbardziej pio-
nowo. Zapewnia to optymalne działanie 
pasów bezpieczeństwa.

Następna czynność to odpowiednie 
położenie zagłówka. Jego zadaniem 
jest ochrona kręgów szyjnych w czasie 

kolizji, podczas których przeciążenia 
wymuszają gwałtowny ruch naszej gło-
wy i szyi do tyłu. Właściwie ustawio-
ny zagłówek powinien znajdować się 
kilka centymetrów od potylicy, a jego 
szczyt powinien być ustawiony na równi 
ze szczytem głowy.

Pozycja kierownicy ma umożliwiać 
wygodną obserwację zegarów i wskaźni-
ków znajdujących się na desce rozdziel-
czej, a także operowanie pedałami. Po-
nadto kierownicę umieszczamy na tyle 
blisko, aby móc swobodnie przełożyć 
nadgarstek każdej z rąk przez szczyt 
koła kierownicy bez wychylania się 
z fotela, a podczas jazdy móc trzymać 
ją ugiętymi rękami. Pomiędzy środkiem 
koła kierownicy a naszym mostkiem po-
winno być przynajmniej 25–30 cm wol-
nej przestrzeni. Zapewni to wystarczają-
cą ilość miejsca na ewentualne otwarcie 
się poduszki powietrznej.

Następnie ustawiamy lusterka i zapi-
namy pas bezpieczeństwa. Pas nie może 
być skręcony i powinien jak najściślej 
przylegać do ciała. Dolna taśma pasa 
powinna płasko spoczywać na kościach 
miednicy (nie na brzuchu), a górne mo-
cowanie należy tak wyregulować, aby 
pas przebiegał przez mostek oraz środek 
kości obojczykowej, nie dotykając szyi ani 
nie zsuwając się z ramienia.  JAN STORA

Nowy Superb jest jako hatchback o 43 mm dłuższySkoda pokazała czwartą generację swojego flagowego modelu Superb

Wśród oferowanych ośmiu kolorów nadwozia sześć jest całkiem nowychSamochód będzie dostępny w sześciu wersjach silnikowych
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Czwarta generacja Skody Superb
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P iotr obudził się z potwornym bólem 
głowy. Nie pamiętał końca imprezy, 

ale czuł, jakby w jego głowie świdrowa-
ło kilka młotów pneumatycznych. Spał 
w ubraniu, przykryty kocem, w mieszka-
niu swojego kumpla. I spałby nadal, gdy-
by nie brzęczenie telefonu. Poprzednie-
go dnia pokłócił się ze swoją żoną i był 
pewien, że to ona wydzwania. Otworzył 
oko i popatrzył na ekran telefonu. Było 
jeszcze gorzej – dzwoniła jego teściowa, 
kolejny raz. Była ósma rano. Pomyślał, 
że żona już zdążyła wypłakać się matce 
i będzie musiał znosić podwójną awan-
turę. Zrobiło mu się niedobrze, wyłączył 
telefon i przewrócił się na drugi bok.

Dwie godziny później obudziły go 
krzyki kumpla. W nocy została zamor-
dowana żona Piotra, a jego szukało pół 
miasta. Piotrowi przypomniała się wczo-
rajsza kłótnia z żoną, której świadkami 
byli sąsiedzi. Nigdy nic by jej nie zrobił, 
choć ich krótkie małżeństwo było fatal-
ne. Na domiar złego nie był sobie w sta-
nie przypomnieć, jak spędził sporą część 
nocy. Widząc przerażenie kumpla, szyb-
ko pozbierał swoje rzeczy. Musiał gdzieś 
się schować, żeby spokojnie się dowie-
dzieć, co naprawdę się wydarzyło. Nie 
miał przy sobie zbyt wiele gotówki, karty 
płatniczej nie powinien używać. Może 
więc najbezpieczniej byłoby pojechać 
na policję i wszystko wyjaśnić? Mężczy-
zna jakoś nie wierzył w sprawiedliwość 

w takich sytuacjach. Tym bardziej że był 
już kiedyś karany, za głupotę co prawda, 
ale jednak…

Piotr szybko zastanowił się, u kogo 
ze znajomych mógłby się na chwilę 
przyczaić. Musiał to być ktoś nieoczy-
wisty, do kogo policja nie trafi zbyt 
szybko. I wtedy pomyślał o Dominice. 
Dawnej współpracowniczce, z którą ni-
gdy blisko się nie przyjaźnił, ale jednak 
żywił do niej ciepłe uczucia. Spotkali 
się ostatnio przypadkiem i kobieta na-
legała, żeby umówili się na kawę. Dwa 
dni wcześniej zostawiła mu wiadomość 
z zaproszeniem na lunch, w którym po-
dała swój adres. Wybór nie był zbyt 
przemyślany, ale nikt inny nie przy-
szedł mu do głowy.

Piotr nie musiał zbyt wiele mówić – 
o zbrodni, która wydarzyła się w nocy, 
trąbiły już wszystkie media. Domini-
ka przyjęła całą sytuację dość chłodno, 
przygotowała coś do jedzenia i dała mu 
czyste ubranie należące do Janka, jej 
prawie byłego męża. Mieszkała sama, 
mąż niedawno się wyprowadził, właśnie 
kończyli sprawy rozwodowe.

Piotr zastanawiał się, czy jeśli będzie 
się dłużej ukrywać, wszyscy pomyślą, 
że to faktycznie on jest sprawcą. Ale co, 
jeśli faktycznie jest? Nie mógł sobie przy-
pomnieć kilku godzin w nocy, ale chyba 
morderstwo swojej żony by pamiętał… 
Choć nie planował się ukrywać, to jedne 

decyzje pociągały kolejne. Po trzech 
dniach przesiadywania w mieszkaniu 
Dominiki wiedział doskonale, że nie 
może się ujawnić. Był głównym podej-
rzanym i szukała go policja w całym kra-
ju. Jego żona została zabita z pistoletu 
niewielkiego kalibru, a on miał pozwo-
lenie na broń. Dla niezbyt dociekliwego 
detektywa wszystko mogłoby więc wy-
dawać się bardzo proste.

Piotr myślał o tym, jak bardzo pokrę-
cone jest jego życie. Miał z żoną kiepski 
związek, który zamienił się w kiepskie 
małżeństwo. Rozmyślał o tym, patrząc 
na Dominikę. Właściwie dlaczego zo-
stawił ją mąż?

Kobieta wiele przeszła w życiu. Stra-
ciła oboje rodziców w wypadku, mu-
siała włożyć mnóstwo pracy w to, żeby 
skończyć studia. Tuż po nich poznała 
męża, znalazła dobrą pracę, wszystko 
wreszcie zaczęło się układać, a jej ma-
rzenia o domku z ogródkiem i dziecku 
były bliskie realizacji. Aż do przyjęcia 

w jej firmie, na którym jej mąż poznał 
żonę Piotra.

Kilka dni później nakryła ich we wła-
snej sypialni i nie wiedziała już, co zabo-
lało mocniej – zdrada czy utracone ma-
rzenia. Dominika nie zamierzała jednak 
pozwolić na to, żeby na jej nieszczęściu 
zbudowano czyjeś szczęście. Znalazła 
w internecie informacje o tym, gdzie 
może kupić broń. Przez kilka dni ćwi-
czyła na strzelnicy. Tamtego wieczora 
wiedziała, że Piotr wychodzi na imprezę 
z kolegami. Zakradła się i z zimną krwią 
zastrzeliła żonę Piotra, a kochankę jej 
męża. Po wszystkim zatarła wszystkie 
dowody i poszła spać. Jego przyjście na-
stępnego ranka nieco ją zaskoczyło.

Piotr po tygodniu dobrowolnie udał 
się na policję, która jednak wypuściła 
go z braku dowodów. Zapis z miejskiego 
monitoringu ukazał, jak mężczyzna zata-
czając się, wychodzi z klubu wraz z kole-
gami dwie godziny po zabiciu jego żony. 

 •

P E R Y F E R I A

Kryjówka

Ta choroba charakteryzuje się obniżo-
ną jakością tkanki kostnej, co prowadzi 
do zwiększonej podatności szkieletu 
na złamania. Kości chorego stają się do-
słownie miękkie jak gąbka. Przyczyną jest 
zaburzenie procesów niszczenia i odbudo-
wy kośćca, które u zdrowego człowieka 
pozostają w równowadze, a chorzy tra-
cą więcej tkanki kostnej, niż są w stanie 
odbudować. Osteoporoza została uzna-
na przez WHO za chorobę cywilizacyjną. 
Występuje głównie u kobiet po menopau-
zie i u mężczyzn w podeszłym wieku, ale 
może również dotknąć nawet dzieci.

JAKIE SĄ JEJ OBJAWY? Osteoporoza nie 
ma objawów swoistych. Najczęściej 
jej oznaką są dopiero częste złamania. 
Czasami symptomem choroby może 
być niższy wzrost i zgarbiona sylwetka. 
Powinny nas zaniepokoić nagłe waha-
nia masy ciała, w szczególności szybki 
spadek wagi. U niewielkiej części pa-
cjentów może pojawić się ból w trakcie 
wykonywania codziennych czynności. 
Ruchy kręgosłupa są wówczas bardzo 
ograniczone, a ból może wzmagać się 
przy kichaniu czy kaszlu.

CZY OSTEOPOROZĘ MOŻNA LECZYĆ? Celem 
terapii jest zachowanie masy kości, aby 
była powyżej progu złamań. Najważniej-
szą częścią leczenia jest farmakoterapia. 
Lekami pierwszego wyboru są bisfosfo-
niany, których działanie polega na zaha-
mowaniu resorpcji kości, zwiększeniu 

ich gęstości mineralnej, a niektóre ob-
niżają ryzyko złamań kręgów, kości 
udowej i innych. Istotna jest też suple-
mentacja wapnia w formie preparatu 
– węglanu wapnia lub innych związków 
jak glukonian czy laktoglukonian wap-
nia. Przyjmuje się je doustnie w czasie 
posiłków w dawce 0,5–1,0 g. Dodatkowo 
w trakcie leczenia należy przyjmować 
odpowiednią ilość witaminy D. Latem 
trzeba zmniejszyć jej dawkę o połowę 
w zależności od intensywności ekspo-
zycji na słońce.
JAKIE POWIKŁANIA POWODUJE? Szczególnie 
groźną konsekwencją osteoporozy jest 
złamanie bliższego końca kości udowej, 
w którego wyniku 50 proc. poszkodowa-
nych traci zdolność samodzielnego po-
ruszania się. W wyniku długotrwałego 
unieruchomienia i braku samodzielno-
ści osoby zmagające się z osteoporozą 
mogą mieć obniżone poczucie własnej 
wartości oraz stany depresyjne. Ponad-
to długotrwałe leżenie w łóżku sprzyja 
rozwojowi zapalenia płuc. •

Z D R O W I E

Gąbczaste kości, 
czyli osteoporoza
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Odpowiedni wybór ubrania na różne oka-
zje jest jednym z podstawowych aspek-
tów dobrego wychowania. Strój nie tylko 
odzwierciedla osobisty styl, ale także po-
kazuje szacunek dla organizatorów, wy-
darzenia i osób w nim uczestniczących. 
Omówmy więc kilka kluczowych punktów, 
które należy wziąć pod uwagę podczas 
wybierania stroju.

Po pierwsze, należy uważnie prze-
czytać zaproszenie na wydarzenie, aby 
ustalić, czy istnieje określony dress code. 
Chodzi np. o wyrażenia „black tie”, „bu-
siness casual” lub „smart casual”, aby 
ocenić oczekiwaną kategorię ubioru.

Black tie oznacza bardziej formal-
ne wydarzenia, takie jak gale i wesela. 
Na nich mężczyźni powinni nosić smo-
king, czarną muszkę i wypolerowane 
buty. Kobiety powinny wybrać eleganc-
kie suknie sięgające podłogi lub bardziej 
odświętne sukienki koktajlowe.

Z kolei w środowisku korporacyjnym 
lub na formalnych imprezach bizneso-
wych mężczyźni powinni mieć garnitur, 
koszulę i konserwatywny krawat. Kobie-
ty mogą wybierać spośród dopasowa-
nych spodni, spódnic do kolan z bluz-
kami lub klasycznych sukienek. Ten styl 
nazywamy business formal.

Nieco innym stylem jest business ca-
sual, powszechny w przypadku mniej 
formalnych miejsc pracy. W takim przy-
padku mężczyźni mogą nosić spodnie, 

koszulę z kołnierzykiem i mokasyny 
lub buty wizytowe. Kobiety mogą wy-
brać spodnie lub spódnice w połączeniu 
z bluzkami lub dzianinowymi topami, 
a także buty z zakrytymi palcami.

Casualowe zasady ubioru pozwalają 
na swobodny i wygodny styl. Mężczyźni 
mogą nosić spodnie khaki, dżinsy i swo-
bodne koszule. Kobiety mogą wybierać 
spośród swobodnych sukienek, spódnic 
lub dżinsów z T-shirtami czy bluzkami.

Wybierając strój, warto dostosować 
go do pogody i pory roku, wykorzystu-
jąc odpowiednie tkaniny, kolory i war-
stwy, a także zwrócić uwagę na akceso-
ria i obuwie. W przypadku formalnych 
wydarzeń wybierz eleganckie akcesoria 
i klasyczne buty. W bardziej swobod-
nych okolicznościach możesz wyrazić 
swój styl za pomocą akcesoriów i wygod-
nego obuwia. Ważne też, żeby ubranie 
było czyste, zadbane i wyprasowane.

 HK
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Sztuka dobierania 
ubiorów na różne okazje
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Krzyżówka panoramiczna nr 22
OD STYCZNIA 2024 ROKU OSOBY Z NIEPEŁNOSPRAW-
NOŚCIAMI MOGĄ OTRZYMAĆ NOWE ŚWIADCZENIE. 
Będzie wynosiło od 50 proc. do 220 proc. 
renty socjalnej, czyli maksymalnie około 
3500 złotych brutto. Obecna wysokość 
tej renty po waloryzacji to 1588,44 zło-
tych miesięcznie brutto, zatem kwota 
świadczenia będzie wynosić od 635 
do 3494 złotych miesięcznie brutto. Mi-
nisterstwo Rodziny i Polityki Społecznej 
opublikowało projekt rozporządzenia 
w sprawie ustalania poziomu wsparcia. 
Przepisy dotyczą świadczenia wspiera-
jącego, z którego będą korzystać osoby 
z niepełnosprawnością po 18. roku życia 
z największymi trudnościami w samo-
dzielnym funkcjonowaniu. Decyzje usta-
lające poziom potrzeby wsparcia będą 
wydawane przez wojewódzkie zespoły 
ds. orzekania o niepełnosprawności 
na wniosek osób niepełnosprawnych. 

PONAD POŁOWA PRACUJĄCYCH POLAKÓW W WIE-
KU 30–59 LAT, MYŚLĄCYCH O ZMIANIE BRANŻY, 
ROZWAŻA SEKTOR IT. Jako główny powód 
tej decyzji 72 proc. wskazuje na oczeki-
wane zarobki, 36 proc. na możliwości 
rozwoju osobistego, a 35 proc. na poten-
cjał rozwojowy samej branży – wynika 
z badania „Reskilling oczami Polaków”. 
Jednocześnie 71 proc. pracowników IT 
pozytywnie ocenia swoją sytuację zawo-
dową, aż 84 proc. czuje, że ich praca jest 
bezpieczna, a trzy czwarte przypisuje 
to pewności swoich kwalifikacji i trud-
ności automatyzacji ich pracy. Branża 
IT jest postrzegana jako trudno dostępna 
przez 48 proc. respondentów, a 68 proc. 
uważa, że sukces w niej wymaga zdolno-
ści matematycznych. 
WARTOŚĆ ZAPYTAŃ O KREDYTY MIESZKANIOWE 
WZROSŁA W PAŹDZIERNIKU 2023 ROKU O 254 PROC. 
R/R, a liczba wnioskujących wzrosła 
o 197 proc. Natomiast średnia wartość 
wnioskowanego kredytu mieszkanio-
wego wyniosła 421 tys. złotych i była 
najwyższa w historii – wynika z rapor-
tu Biura Informacji Kredytowej. Jest 
to w znacznej mierze efekt dużego zain-
teresowania kredytem mieszkaniowym 
w ramach programu Bezpieczny kre-
dyt 2 proc. Wśród osób ubiegających się 
o kredyt mieszkaniowy w październiku 
br. 59 proc. to osoby w wieku do 45 lat, 
nieposiadające wcześniej kredytu miesz-
kaniowego, składające wniosek o kre-
dyt do kwoty 600 tys. złotych w banku 
uczestniczącym w programie. •

Sztuczna inteligencja wkroczyła do branży 
piwowarskiej. Dotąd znana z generowania 
twarzy łudząco przypominających praw-
dziwe, fantastycznych obrazów oraz od-
powiedzi na wszelkiego rodzaju pytania, 
utworzyła recepturę piwa i zaprojekto-
wała jego kampanię reklamową. Czy tra-
dycyjna sztuka warzenia piwa odchodzi 
powoli do lamusa?

Systemy oparte na SI mogą analizo-
wać ogromne ilości danych w celu okre-
ślenia optymalnych warunków warze-
nia, takich jak temperatura, ciśnienie 
i czas fermentacji. To nie tylko pomaga 
poprawić konsystencję i jakość piwa, ale 
także umożliwia eksperymentowanie 
z innowacyjnymi recepturami. Szefowie 
niemieckiego browaru Beck’s postano-
wili sprawdzić to w praktyce i przepro-
wadzili eksperyment. Firma wypuściła 
limitowaną edycję Beck’s Autonomous, 
piwa w całości uwarzonego przez sztucz-
ną inteligencję, która odpowiadała za 
wybór składników i recepturę, czyli 
wymieszanie w odpowiednich propor-
cjach słodu, chmielu i drożdży. Przygo-
towała również projekt logo i kampanię 
reklamową. Za te zadania, nad którymi 
normalnie musiałoby pracować kilka ze-
społów specjalistów, odpowiadały tylko 
dwa programy – ChatGPT i Midjourney. 
W sklepie internetowym browaru udo-
stępniono zaledwie 450 butelek, które 
wyprzedały się na pniu. 

Firma AB InBev, właściciel 
marki Beck’s, już wcześniej ko-
rzystała ze sztucznej inteligencji 
w swojej działalności. Jej algoryt-
my analizują dane dotyczące tego, 
które punkty sprzedaży zamawiają naj-
więcej piwa i ile udaje im się później 
sprzedać. Na tej podstawie decydują 
o cenach i terminach zapłaty. Z kolei 
Carlsberg od 2017 roku pracuje nad pro-
jektem, który ma na celu analizowanie 
smaków piwa, a amerykański browar 
Rio Bravo Brewing Company z Nowego 
Meksyku wykorzystuje SI do tworzenia 
etykiet, by wyróżnić się na rynku. Na ra-
zie te eksperymenty to ciekawostka, ale 
w niedługiej przyszłości warzenie piw 
przez sztuczną inteligencję może stać 
się codziennością.

SYMULATOR PIWOWARA
Pozostańmy w świecie nowych tech-

nologii. Od kilku miesięcy miłośnicy zło-
tego trunku i piwowarzy amatorzy mogą 
się sprawdzić w grze komputerowej. 
W Brewpub Simulator od firmy Movie 
Games gracz prowadzi własny browar 
craftowy, a zarazem bar. Tytuł łączy 

elementy 
symulacji 
– takie jak 
tworzenie 
własnych 
r e c e p t u r 
i warzenie 

piwa o odpowiednim składzie 
i jakości, a także dekorowanie 

lokalu i wyposażenie baru, jak 
również obsługę gości oraz zapew-

nienie atrakcji dla bywalców – z moty-
wami ekonomicznymi jak zarządzanie 
własnym barem i marką piwną. Zaczy-
namy jako właściciel pustego i znisz-
czonego budynku, który odziedziczy-
liśmy po dziadku. Jego biznes dobrze 
prosperował w latach 60., ale zaczął pod-
upadać, kiedy na rynek weszły wielkie 
koncerny. Najpierw musimy posprzątać 
i wyremontować to miejsce, by zacząć 
działalność. W miarę postępów możemy 
zatrudniać pracowników, którzy wy-
ręczą nas w niektórych czynnościach. 
Dodatkowo rozgrywkę urozmaicają 
codzienne misje. Poszczególne czyn-
ności przedstawiono w formie mini-
gier – od nalewania, przez mieszanie 
składników, a kończąc na nalewaniu 
piwa, butelkowaniu oraz zmianie ke-
gów. Brewpub Simulator reklamuje 
następujący opis: „Rzuć pracę, otwórz 
browar! Warz lagery, stouty i IPA i ser-
wuj je klientom w swoim pubie. Urządź 
miejscówkę, stwórz własną markę piwa 
i rozwiń najlepszy lokal w mieście. 
Wszystko to czeka cię w relaksującym 
symulatorze, który ceni kreatywność 
i pasję do rzemiosła”. Wydawca opu-
blikował grę również na największym 
światowym rynku, czyli w Chinach. 

 MAREK KOWALIK

Kalejdoskop

PI
XA

BA
Y.

CO
M

Litery z pól ponumerowanych od 1 do 28 dadzą rozwiązanie, 
które prosimy nadsyłać na adres e-mail: gornik1@wp.pl.
Wśród autorów poprawnych rozwiązań rozlosujemy nagrodę.

Rozwiązanie poprzedniej krzyżówki brzmi:
BLADY JAK OWSIANY PLACEK.
Nagrodę wylosował: PIOTR KOZINA.
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